
OKRM/45/2023/Z/22 
Volební období 9 (2022-2026) 

 
Z Á P I S 

z 2. jednání komise rady města pro životní prostředí konaného dne 
15.2.2023 

Přítomni: RNDr. Jiří Kaňa, Ph.D., Bc. Tomáš Kubín, Martin Novotný, MUDr. Libor Zdařil, Jitka 
Houdková, Vladislav Hadáček, Ondřej Lee Stolička, Petr Schwarz, Ing. Ondřej Trtílek 

 
Omluveni: Bc. Mgr. Jiří Heller  

 
Nepřítomni: Erik Stierand 

 
Hosté: Ing. Václav Král, Ing. Tomáš Kollarczyk, MBA, Zuzana Kudláčková 

 

Schválený program: 

1. Představení Zařízení pro energetické využití odpadů Vráto (dále jen „Zevo Vráto“) a 

transformační strategie městské společnosti Teplárna České Budějovice a.s. 

Pánové Kollarczyk a Král představili firmu Teplárnu České Budějovice a projekt stavby Zevo Vráto. 

Prezentovali provozní záležitosti a rozsah činnosti. Prezentace koncepce teplárny tzv. „Strategie pro 

zelené město“. Prezentovali budoucnost tvorby tepla. Do strategie přechodu z hnědého uhlí na 

bezemisní politiku firmy patří napáječ tepla z elektrárny Temelín, který bude v letošním roce  2023 

dokončen. Jedná se o projekt, kdy teplárna spolupracuje s firmou eon. V další části roku bude 

namontován kotel na biomasu v teplárenském objektu v Novohradské ulici. Ve výsledku 1/3 tepla bude 

přivedena z Temelína, 1/3 zajistí spalovaná štěpka a poslední třetinu právě plánovaná stavba Zevo 

Vráto na kterou bude vyspána mezinárodní architektonická soutěž. 

Kapacita Zeva bude činit 160 000 tun objemu spalitelného odpadu za rok. Běžný komunální odpad se 

se bude doplňovat se i velkoobjemovým odpadem. To v praxi znamená gumu nábytek, co už není 

možné recyklovat. V jihočeském kraji se ročně produkce odpadu pohybuje okolo 341 000 tun. Proto je 

stanovená kapacita dle prezentujících adekvátní. Současná záložní výtopna Vráto po roce 2024 dožije 

a bude kromě komínu a vlečky určené k demolici. ZEVO Vráto je nyní akciová společnost Telárny České 

Budějovice a.s., která ji 100% vlastní. Vize stojí na předpokladu, že se spojí významná jihočeská města 

a naplní kapacitu.  

Předseda komise Tomáš Kubín kvituje vyhlášení architektonické soutěže. Na dotaz týkající se silniční 

dopravy představující až 7000 aut denně v oblasti vedení teplárny odpovídá ve smyslu, že se nebude 

jednat o problém, protože tato auta budou najíždět zejména z Okružní ulice, nikoliv přes Nové Vráto. 

Ondřej Trtílek se zeptal, zda budeme ke spalování používat nejvíce moderní technologii plasmu nebo 

případně s jakou jinou technologií se počítá a proč. Druhou otázkou se týkala otázky vzniku 

překladiště překladiště pro odpad a jednotlivé zbytkové materiály spalovacího procesu. Kolik tun 

materiálu zbyde. Ředitel teplárny Král odpověděl, že zbyde 40 000 tun škváry, 9000 tun popílku, 1800 

tun sádrovcového koláče. Takže přes 50 000 tun odpadu. Homogenita odpadu ale není zaručena. 

Plasma dle jeho názoru není moderní. Moderní jsou roštové technologie.  



Libor Zdařil se zeptal na zmíněné strategické partnerství od měst, které nám budou odpad dodávat. Do 

jaké míry si budeme držet podíl ve společnosti na úkor partnerských měst. Na to pánové z teplárny 

odpověděli, že se touto otázkou zabývají, přičemž budou zřejmě usilovat o udržení majoritního podílu. 

Předseda komise Tomáš Kubín upozornil na důležitost vzniku partnerství s dalšími municipalitami. 

Klíčoví partneři by měla být města a také větší obce. Dle jeho názoru je nutné je již nyní oslovit 

s nabídkou na spolupráci. 

Zástupci teplárny ujistili, že dovoz odpadu ze zahraničí, například z Freidstatu nepřichází v úvahu. 

Libor Zdařil se zeptal, zda se počítá se v rámci architektonické soutěže na Zevo Vráto s vykládáním 

odpadu ze železnice. Ředitel teplárny Král upozornil, že  rámci posuzování vlivu stavby na životní 

prostředí (EIA) mapovali intenzitu silniční dopravy. Vyplynul z toho zákaz dovážení po silnici ze 

zahraničí. Pokud Zevo Vráto bude spuštěno v letech 2028 a 2029, počítá se s návozem po dálnici.  

Martin Novotný  upozornil na komunikaci projektu veřejnosti a zda se vedení Teplárny poučilo ze 

situace během projednání EIA s občany a zda plánuje udělat veřejné projednání, případně jaké další 

kroky v tomto plánují. Pan ředitel Král pana Novotného upozornil, že na stejnou otázkou, kterou od něj 

dostal již během projednání EIA, již odpovídal. Následující výměnu názorů ukončil předseda Komise 

T.Kubín.  

 

2. Témata komise pro volební období 2022–2026 

Předseda komise Tomáš Kubín uvedl témata, která mu jednotliví členové komise zaslali jako své priority 

pro aktuální funkční období komise. Zároveň poděkoval paní náměstkyni, že se účastní jednání komise 

a navázal prioritami, které paní náměstkyně Kudláčková podporuje. 

Mezi tato témata patří: 

PRIORITA POPIS POZNÁMKA 

Ochrana zeleně včetně dřevin 
během obnovy území a 
stavebních činnostech 

 

Vznik, přejmutí 
Metodiky/Standardů ochrany 

dřevin během stavební činnosti 

V návaznosti na pochybení v 
parku Dukelská, rekonstrukce 
ulic a vzhledem k budoucím 
realizacím, park Mánesova x 

Čechova 

Zevo Vráto Návrh usnesení k dopravě 
odpadu do spalovny, 
přemrštěná kapacita 

Předmětem diskuze by mělo 
být usnesení zastupitelstva z 

rolku 2020 připomínající 
upřednostnění dovozu odpadu 

po železnici před 
upřednostnění automobilové 

dopravy 

Adaptační strategie na změnu 
klimatu 

 

Personální posílení 
úřadu/ORVZ/Útvaru hlavního 

architekta dle doporučení 
Adaptační strategie na změnu 

klimatu 

Provazba na celou adaptační 
strategii, stěžejní pozice pro 

další implementaci 
adaptačních mechanismů 

Možnost rozšíření dotačního 
titulu pro ochranu žp 

Dotace na pořízení solárních 
panelů a kompostérů, 

případně nádob na sběr 
dešťové vody atd. 

Opora v adaptační strategii 

 



 

 

 

Předseda komise Tomáš Kubín upozornil na to, že odbor ochrany životního prostředí je čistě pana státní 

správa, bývalý vedoucí odboru nebyl ochoten na samosprávních tématech participovat. Zuzana 

Kudláčkové doplňuje, že v mnohých městech najdete pod oborem životního prostředí zaměstnance, 

který má na starost samosprávu a my to tady potřebujeme. Nicméně pozice bude nejspíše pod 

Útvarem hlavního architekta. Bylo by vhodné, aby komise doporučila radě města se tímto zabývat. To 

bude předmětem dalších jednání komise. 

   

3. Různé 

Předseda komise Tomáš Kubín pro další jednání komise navrhl, aby proběhlo školení k dotačnímu 

systému, vzhledem k tomu, že se během března a dubna budou projednávat a vyhodnocovat žádosti. 

Libor Zdařil připomněl, že by si náš pohled a připomínky k vznikajícímu, případně k později vzhledem 

k nové iniciativě za nový územní plán, zasloužily revizi. 

Libor Zdařil poukázal na Vávrovské rybníky a jejich stav. Navrhuje uspořádat společnou komisi 

s Krajským náměstkem F. Talířem, kde bychom mohli toto téma diskutovat. 

 

Jednání komise bylo ukončeno v 19:15 

 

V Českých Budějovicích dne 20. 4. 2022 

Zapsal:  Martin Novotný 

Ověřil:  Tomáš Kubín 


